
La nova revista NouBiaix

Acaba de sortir a la llum el número 1 de la revis-
ta NouBiaix (corresponent al número 30 de la
revista Biaix ). És el fruit de les negociacions en-
tre la Societat Catalana de Matemàtiques —que
creia en la conveniència de fer una revista d’a-
questa mena— i la FEEMCAT —que ja editava
la prestigiosa i coneguda Biaix— per disposar
d’una revista catalana adreçada als professors de
matemàtiques de tot l’espectre docent, fonamen-
talment el no universitari. Creiem sincerament
que coordinar esforços i iniciatives és bo i que
caldria fer-ho més sovint.

Entenem que la docència és un procés conti-
nu al llarg dels anys de formació dels estudiants
i que és molt positiu que ensenyants de primària,
d’ESO i de batxillerat (i també caldria que s’hi
incorporessin els d’universitat) comparteixin els
coneixements sobre la seva tasca docent, les se-
ves inquietuds didàctiques, les seves experiències

a l’aula, les seves preocupacions metodològiques,
etc. I un pas en aquesta direcció, potser no sufici-
ent però śı molt necessari, és precisament dispo-
sar d’una revista conjunta que reculli aquestes
qüestions: el NouBiaix neix amb aquest objec-
tiu.

La iniciativa —ja endegada, la llavor es va
plantar fa uns tres anys— és a punt de fruitar,
però serà una feina vana si vosaltres, membres
de la Societat Catalana de Matemàtiques, no la
feu vostra i hi col.laboreu amb aportacions per-
sonals. Fem, doncs, una crida a la participació
—tant a la positiva, amb articles, notes, acudits,
fotografies, informacions, comentaris, com a la
negativa, amb cŕıtiques constructives— per a
fer que l’aventura —i l’esforç d’uns poquets—
hagi valgut la pena.

Gràcies per la vostra col.laboració.

Josep Pla i Mequè Edo
Directors de NouBiaix

Cartes a l’editor

Seguint el suggeriment de diversos socis i lec-
tors habituals de la SCM/Not́ıcies, estrenem la
secció �Cartes a l’editor�, amb la idea d’oferir
a tots els socis i amics de la Societat Catala-
na de Matemàtiques un espai on poder expres-
sar públicament les seves opinions, inquietuds,
preocupacions, suggeriments, idees, anuncis o
fins i tot cŕıtiques, si són constructives i ade-
quades. Tindran prioritat les cartes que trac-
tin temes relacionats amb qualsevol àmbit de
les matemàtiques (recerca, ensenyament a tots
els nivells, didàctica, divulgació, etc.), tant si
són de professors com d’estudiants, d’universitat
o de secundària... Però també seran benvinguts
els escrits d’altres temes, ja siguin acadèmics, de
llengua i cultura catalanes o, en fi, de qualsevol
altre que vulgueu tractar.

Com és lògic, les cartes que aniran apareixent
en aquesta nova secció hauran d’anar signades
amb el nom i cognoms de l’autor, i les opinions
i comentaris que s’hi expressin es podran atri-
buir únicament al sotasignat i no representaran
necessàriament cap opinió ni posicionament de
la SCM ni de la seva Junta.

Encetem aquesta primera secció amb una
carta molt interessant del nostre president. Com
ell mateix diu (i tal com ha de ser, segons el que
diem al paràgraf anterior), parla a t́ıtol perso-
nal i no com a president de la SCM. Animem
tots els socis, que esteu llegint aquestes ĺınies
a reaccionar i dir-hi la vostra, sobre aquests o
altres temes que us inquietin.

Esperem les vostres �Cartes a l’editor�

Enric Ventura
Editor de la SCM/Not́ıcies
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Benvolgut Enric,
Com deus recordar, vam estar parlant de la con-
veniència que el president de la SCM tingui un
espai més o menys fix dins de la SCM/Not́ıcies
per a dirigir-se als socis. Crec que és una bo-
na idea, però no sé si prefereixo de moment
escriure’t les meves opinions i les meves idees
en forma de carta i demanar-te que la inclo-
guis en una secció de cartes a l’editor en què
altres socis també puguin contribuir amb allò
que creguin oportú. La veritat és que de vega-
des és complicat demanar que la SCM tingui
opinions institucionals sobre certs temes de la
nostra actualitat, especialment si són delicats o
discutibles, i jo em sento més lliure si expresso
la meva opinió a t́ıtol individual que no pas si
l’emeto com a president.

Un primer tema que m’inquieta i que vol-
dria exposar aqúı és el de la relativament es-
cassa proporció d’estudiants dels graus i de les
llicenciatures de Matemàtiques que s’interessen
a esdevenir professors d’ensenyament secundari,
almenys a les universitats catalanes. Crec que
aquest és un dels problemes estratègics més im-
portants que afecta la nostra comunitat i que
posa en risc, en un termini relativament curt
de temps, l’èxit de la tasca de fomentar l’ense-
nyament de la matemàtica, que com a SCM ens
hem proposat.

Vaig estar parlant d’aquest tema amb al-
guns estudiants, ja fa uns mesos. Eren noies
i nois espavilats, bons estudiants i amb acti-
tuds generoses. Però em deien que no els atreia
l’ensenyament secundari, i em deien raons i co-
mentaris que jo resumiria en dos. El primer, que
les figures de professors que havien vist durant
l’ESO i el batxillerat, llevat de certes excepcions,
no eren majoritàriament prou atractives o es
veien enfrontades a situacions dins l’aula que no
ajudaven precisament a valorar-les positivament.
La segona raó és que els estudis que estan cur-
sant actualment, de llicenciatura o de grau, els
exigeixen esforços grans per a un aprofundiment
intens en moltes àrees de la matemàtica, i tenen
la impressió que aquest esforç quedaria malgas-
tat si acaben fent de professors o professores en
un institut o un col.legi.

Aquest tema dóna per molt. Jo tindria mol-
tes coses a comentar contradient o matisant
aquestes dues raons, i ja les vaig dir al llarg
de la conversa a què em refereixo. Però la
SCM/Not́ıcies, amic Ventura, no és pas precisa-

ment una revista molt llegida per estudiants, i
val la pena que pensi més aviat en què és el que
podem fer els professors que no pas a canviar
la mentalitat dels estudiants. Per exemple, crec
que els professors universitaris transmetem de
vegades una idea esbiaixada de la matemàtica,
en la qual només l’obtenció de resultats nous
resulta atractiva o valuosa. En això ens equivo-
quem, i segurament per falta de contacte amb
la realitat, el defecte més freqüent i més greu
de la comunitat matemàtica. Per a contrares-
tar aquest biaix, en algunes converses que he
tingut sobre aquest tema s’ha arribat a plante-
jar, amb els seus pros i contres, la conveniència,
o la necessitat, de crear graus universitaris de
matemàtiques dirigits expĺıcitament a formar
professors d’ensenyament secundari.

Ja sé que aquest biaix no és l’única causa
del problema del qual parlo. Però ara no em
vull estendre en més comentaris sobre aquest
tema, i m’aturo aqúı. Queda dit que el problema
és important i que potser s’hauran de prendre
mesures amb ambició i amb determinació per a
resoldre’l.

Tinc un segon tema sobre el qual vull dir-hi
la meva, i aquest format de carta em facilita
que pugui tractar els dos temes en el mateix
escrit. Té a veure amb la presència social de la
matemàtica, amb motiu del Premi Abel. Com
tothom sap, la manca d’un Premi Nobel de ma-
temàtiques ha restat visibilitat i presència a la
nostra ciència, en comparació amb la f́ısica, per
exemple, o amb d’altres. Els temes de recerca,
quan són veritablement importants i profunds,
de vegades no són fàcils d’explicar, ni al gran
públic ni tan sols als especialistes d’altres disci-
plines. Per això, l’existència de premis prestigio-
sos com els Nobel és cada any un motiu perquè
el públic en general, els mitjans de comunicació
i els cient́ıfics de diferents disciplines dediquin
una mica d’atenció a la recerca que ha estat feta
per les persones guardonades o pel seu entorn
cient́ıfic.

És molt important que la matemàtica no
quedi al marge d’això. Les medalles Fields són
enormement prestigioses, però no compleixen el
mateix objectiu perquè es donen només cada
quatre anys i també perquè no es donen a inves-
tigadors madurs, com a colofó i resum de tota
una carrera, sinó que van dirigides a matemàtics
joves, en el punt màxim de la seva productivi-
tat. Hem d’admetre que si bé sempre és dif́ıcil
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divulgar els resultats de la recerca, en termes
generals encara és més dif́ıcil fer-ho en el cas
d’investigadors joves, perquè, com és natural,
els seus treballs no admeten altra lectura que la
de la seva importància i dificultat tècniques.

El Premi Abel ha tapat aquest buit. Per
la seva dotació econòmica, per la localització
tant de les entitats que l’atorguen com de les
cerimònies d’anunci i entrega i pel gran prestigi
cient́ıfic dels que fins ara l’han obtingut, el Pre-
mi Abel és com si fos un altre Premi Nobel. No
sé si els matemàtics aconseguirem que es se’n
parli com es parla cada any dels Nobel, però és
feina nostra mirar d’aconseguir-ho. La nostra
presència social és una de les causes per la qual
estem més necessitats de lluitar.

Des de fa anys, l’IEC organitza un cicle de
conferències dedicat als premis Nobel de cada
any. A petició de la SCM, enguany el cicle in-
clourà també una conferència sobre el Premi
Abel del 2011, John Milnor, sobre el qual aquest
número de la SCM/Not́ıcies també inclou un
article. Em permeto de convidar molt especial-
ment tots els socis i amics de la SCM a aquesta
conferència, quan se celebri. M’agradaria que
el nostre món matemàtic entengués que ens
fa molta falta que manifestacions com aquesta
conferència, dins d’un cicle dedicat a totes les
ciències, tinguin l’èxit de convocatòria que es
mereixen, i ajudin a augmentar la presència i
el prestigi de la matemàtica en el nostre món.
Agraint la teva atenció et saludo cordialment.

Joan de Solà-Morales

Internacional

La columna de l’EMS

Presentem en aquesta columna algunes de les
novetats més rellevants referents a l’European
Mathematical Society (EMS). S’acaba de fer
públic el primer anunci del Sisè Congrés Euro-
peu de Matemàtiques que tindrà lloc a Cracòvia
(Polònia) del 2 al 7 de juliol de 2012. Aquest
congrés, com ja coneixeu bé, s’estructura en
una sèrie de minisimposis (uns vint), xerra-
des plenàries i xerrades convidades en paral-
lel. Tindrà lloc també l’entrega dels deu premis
de l’EMS (per a matemàtics joves europeus),
del Premi Fèlix Klein per a una aplicació de
les matemàtiques, i del Premi Otto Negebauer
d’història de les matemàtiques.

Estem particularment contents que tres
membres de la comunitat matemàtica catala-
na han estat convidats a fer-hi una xerrada,
es tracta de Vicent Caselles, de la Universitat
Pompeu Fabra (UPF), Amadeu Delshams, de
la Universitat Politècnica de Catalunya i David
Nualart, de la Universitat de Kansas.

S’ha fet una crida per a l’organització de
minisimposis, es poden presentar propostes fins
al 31 d’octubre. Per a més informació podeu
consultar el web www.6ecm.pl.

El Comitè Executiu de l’EMS va crear ara
fa un any el Comitè d’Ètica, que té com a pri-

mer encàrrec crear un codi de conducta. Se n’ha
elaborat un primer esborrany el juny de 2011.
Aquest codi se centra en el comportament desho-
nest en les publicacions matemàtiques. Això in-
clou, entre altres, plagi, publicacions duplicades,
referències inadequades, autocites exagerades i
processos de revisió deshonestos. El codi inclou
temes com la responsabilitat dels autors, dels
editors i dels revisors.

Finalment, en el seu rol de �lobby�, l’EMS
ha creat un document en què fixa la seva posició
respecte de la recerca a Europa i fa una sèrie
de recomanacions a la Comissió Europea sobre
aquest tema. Alguns dels punts més destacats
són la sol.licitud que les matemàtiques consti-
tueixin una prioritat independent en el proper
programa marc (Framework Program), que es
mantinguin algunes de les ĺınies de finançament
existents, especialment el programa d’accions
Marie-Curie. Es demana que la Comissió doni
suport a la creació d’un Institut Europeu de Ma-
temàtiques per a la Innovació, que hauria de ser
una plataforma de trobada entre la indústria i
el món acadèmic. També es demana que la Co-
missió consideri les bases de dades cient́ıfiques
com una eina estratègica per a la recerca i que
en faciliti la preservació i l’accés obert a la co-
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